

To:

Główny Lekarz Weterynarii (Chief Veterinary Officer)
Główny Inspektorat Weterynarii (General Veterinary Inspectorate)
ul. Wspólna 30
00-930 Warszawa
tel. 22 623 20 89
wet@wetgiw.gov.pl

A few years ago the village of Wojtyszki in the district of Sieradz became the site of a huge concentration camp for animals brought there from the area of the Łódź province. Its capacity is a stunning 3 thousand and it keeps on growing in size. It is a branch of a company run by Longin Siemiński, registered as a “hotel for animals and domestic birds”, seated in Łódź, ul. Kosodrzewiny 56.

The facility in Wojtyszki is everything that a shelter for homeless animals is not, and its activity has nothing to do with care or protection. Without any kennels, out in the open air, thousands of dogs swarm in herds, quickly becoming feral. In such conditions individual approach to an animal (medical treatment, prophylactics or even keeping record) is impossible, while any control of the fate of incarcerated animals is fictional.

In the years 2005 – 2010 this “hotel” took in around 5 thousand homeless dogs for the total sum of ca. 16 million Polish złoty. Currently it is home to around 2.5 thousand dogs. Whatever happened to the other thousands? The numbers have no documentation whatsoever: neither related to adoptions nor death or putting down for humanitarian reasons. Instead of registering new arrivals, the concentration camp used to create false documents, and recently also double chipping.

The Veterinary Inspectorate has been allowing for these dealings to continue for many years and is therefore largely responsible for the creation of a concentration camp in Wojtyszki as well as the lack of control over the situation. Despite one of its primary duties being to ensure that the provisions of the animal protection act are being followed, the Inspectorate would tolerate capturing homeless animals with no legal regulations which ought to be proclaimed in the acts of commune councils and which appoint a supervised shelter and determine the fate of the animals captured. It was for numerous years that the Inspectorate condoned the unlawful hunt for animals for profit.

For as long as a decade during which Longin Siemiński’s “hotel” business continued to flourish, the Veterinary Inspectorate failed to impose any formal supervision, let alone stop the functioning, of the facilities in Łódź and Wojtyszki, thus failing to fulfill its statutory duty. In September 2010 the facility in Wojtyszki was registered by the District Veterinary Officer in Sieradz as a shelter under its auspices, but this fact did not bring any substantial change in the conditions in which animals are kept. Neither

did it shed any light on the fate of the missing thousands of dogs admitted earlier. The Inspectorate also seems to have ignored the fact that the permission to run the shelter issued by the Braszewice commune head pertains to capturing animals in this one commune alone.

We are asking the Chief Veterinary Officer to stop the operation of the described facilities, as it leads to no control over the fate of thousands of homeless animals, and ultimately to a humanitarian catastrophe which soon may become unavoidable.

The undersigned:

Agnieszka Lechowicz

Stowarzyszenie Obrona Zwierząt

28-300 Jędrzejów

Poland

www.obrona-zwierzat.pl

e-mail: soz@obrona-zwierzat.pl

An den Obersten Amtsveterinär

Główny Lekarz Weterynarii

Główny Inspektorat Weterynarii

ul. Wspólna 30

00-930 Warszawa

tel. 22 623 20 89

e-mail: wet@wetgiw.gov.pl

Im Dorf Wojtyszki, Kreis Sieradz, entstand vor Jahren ein gigantisches Konzentrationslager für Streunerhunde, in dem sich dzt. die unvorstellbare Zahl von 3000 (dreitausend) Tieren befindet und das seither ständig weiter wächst. Die Mehrzahl der Streuner stammt aus der Wojewodschaft Lodz. Es handelt sich um die Filiale einer Firma, die von Longin Sieminski geführt wird und die als Hotel für Tiere und Vögel, mit Sitz in Lodz, an der Adresse ul. Kosodrzewiny 56, registriert ist.

Wojtyszki steht im Widerspruch zu allem was man unter Tierschutz und Tierheim versteht. Tausende Hunde verwildern in riesigen Rudeln unter freiem Himmel, ohne Hundehütten oder irgendeinen anderen Schutz. Unter solchen Bedingungen ist eine individuelle Erfassung einzelner Tiere (Registrierung, medizin. Versorgung, Prophylaxe) unmöglich. Eine Überprüfung des Gesundheitszustandes und der Herkunft der Tiere ist Utopie.

Von 2005 bis 2010 wurden vom „Hotel“ insgesamt ca. fünftausend Streuner von den Gemeinden „aufgenommen“, wofür diese insges. ca. 16 Millionen Zloty entrichteten. Derzeit gibt es dort ca. 2500 Hunde. Was ist mit den übrigen Tausenden passiert? Über die fehlenden Tiere gibt es keinerlei Nachweis – weder wurden sie vermittelt, noch sind sie von selbst gestorben noch wurden sie aus humanitären Gründen eingeschläfert. Im Konzentrationslager Wojtyszki wurde jahrelang keine Aufnahmeevidenz geführt, statt dessen wurden regelmässig Dokumente gefälscht und in der letzten Zeit Chips doppelt injiziert.

Dies alles mit Wissen und Genehmigung der Veterinärbehörde, die daher einen grossen Teil der Verantwortung für das Entstehen des Konzentrationslagers Wojtyszki und für das Entgleiten und Entgleisen der Situation trägt. Trotz ihrer Verpflichtung zur Gewährleistung der Einhaltung der Tierschutzgesetze liess die Veterinärbehörde lange Zeit zu, dass Streuner in der Wojewodschaft Lodz ohne entsprechenden Beschluss der

jeweiligen Gemeinden eingefangen wurden. Diese Beschlüsse betreffen in der Regel ein bestimmtes Tierheim sowie Art und Weise wie mit den eingefangenen Tieren zu verfahren ist. Viele Jahre lang duldet die Veterinärbehörde den nicht genehmigten kommerziellen Transport der eingefangenen Tiere.

Zehn Jahre lang, während das „Hotelgeschäft“ des Longin Sieminski blühte und sich entwickelte, übte die Veterinärbehörde formell weder in Lodz und Wojtyszki eine Kontrolle aus, noch untersagte sie dort die Tierhaltung, womit sie ihre gesetzliche Aufsichtspflicht nicht erfüllte. Im September 2010 wurde der Betrieb in Wojtyszki durch den Amtsveterinär in Sieradz als Tierheim behördlich registriert und unterstand somit seiner Kontrolle. Dies hatte jedoch keinen wesentlichen Einfluss auf die Art und Weise der Tierhaltung und auf die Bestandskontrolle. Es trug auch nichts zur Aufklärung über den Verbleib tausender aufgenommenen Tiere bei. Weiters ignorierte der Amtsveterinär die Tatsache, dass der Bürgermeister der Gemeinde Braszewice die Genehmigung zur Führung eines Tierheimes lediglich für Tiere dieser einen Gemeinde erteilte.

Wir erwarten vom Obersten Amtsveterinär, dass er die Einstellung von Tätigkeiten anordnet, welche eine Kontrolle über das Schicksal tausender Tiere unmöglich machen und welche humanitäre (ökologische) Katastrophen hinaufbeschwören, derer man in Bälde nicht mehr Herr werden wird.

Agnieszka Lechowicz

Stowarzyszenie Obrona Zwierząt

28-300 Jędrzejów

Poland

www.obrona-zwierzat.pl

e-mail: soz@obrona-zwierzat.pl